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کثری نبوده است،  مشکل ما این برنامه  بنای ما هرگز شکایت حدا
نیست. مشکل ما استانداردهای دوگانه در رسانه ملی است. بحث 
ما روح برنامه  هایی اســت که بــه نحوی طراحی می شــود که بیننده 
را بــه ایــن نتیجه می رســاند کــه آن برنامــه نه بــرای نقد دولــت، بلکه 
بــرای اثبــات ادعاهای افرادی ســاخته شــده اســت کــه آن ادعاهــا را 
علیه دولت مطــرح کرده اند. اینها بخشــی از صحبت های مختصر و 
کوتاه سخنگوی دولت در نشست خبری این هفته بود. درحالی که 
انتظــار می رفت؛ علــی ربیعی درباره توهین بی ســابقه ای کــه در یکی 
کنش مفصلی  از برنامه هــای تلویزیونی بــه رئیس جمهوری شــد، وا
داشــته باشــد، اما او به همین مقدار بســنده کرد و گفت:» سیاســت 
دولت و معاونت حقوقی رئیس جمهوری شکایت حداقلی است نه 
کثری. ولی متاسفانه در برخی موارد توهین، تهدید، افتراء و نشر  حدا
کاذیب به صورت گســترده، حاد و با لطمه شدید به منافع و حقوق  ا

عمومی انجام می شود.«
 علــی ربیعــی در نشســت خبــری کــه بــه روال هفتــه های گذشــته  
به صورت ویدیوکنفرانســی برگزار شد، با اشــاره به ماجرای توهین به 
رئیس و تعلیق مجــری برنامه »زاویــه« گفت: »دولت هیــچ نظری در 
مورد تعلیق این مجری نداشته و ما سپاسگزار همه پرسنل زحمتکش 
کثری  صداوسیما هستیم.« او اضافه کرد:» بنای ما هرگز شکایت حدا
نبوده است،  مشکل ما این برنامه نیست. مشکل ما استانداردهای 
دوگانه در رســانه ملی اســت. بحث مــا روح برنامه  هایی اســت که به 
نحوی طراحی می شــود که بیننده را به این نتیجه می رســاند که آن 
برنامه نه برای نقد دولت، بلکه برای اثبات ادعاهای افرادی ساخته 

شده است که آن ادعاها را علیه دولت مطرح کرده اند.«
ربیعــی در ادامه بــه افزایش نقش ســه قوه در صداوســیما و بیشــتر 
شدن اختیارات شورای نظارت بر این ســازمان پرداخت و دراین باره 
گفت: »سیاســت دولت و معاونت حقوقی رئیس جمهوری شکایت 
کثری. ولی متاســفانه در برخی موارد توهین،  حداقلی است نه حدا
کاذیب به صورت گسترده، حاد و با لطمه شدید  تهدید، افتراء و نشر ا

به منافع و حقوق عمومی انجام می شود.«

آمادگی ایران برای گفت وگو با عربستان سعودی
از  دیگــری  بخــش  خارجــی  سیاســت  و  بین المللــی  مســائل 
صحبت های ســخنگوی دولت بود. ربیعــی از آمادگــی ایران بــرای از 
ســرگیری روابط با عربســتان خبــر داد و دراین باره گفت: »مــا همواره 
اعلام کرده ایم که آماده گفت وگو با همه کشورهای همسایه از جمله 

عربستان سعودی برای رفع اختلافات هستیم.«
او ادامــه داد: »اعلام اشــتیاق وزیــر امور خارجه عربســتان به تعامل 
کافی از طرح های پیشــین ایــران در  با ایران را اســتقبالی مفید امــا نا
گسترش مناسبات دوستانه در منطقه می دانیم، اما تا وقتی به این 
اطمینان نرســیم که ذهنیت بازی حاصل جمع جبری صفــر را کنار 
گذاشــته اند، لفاظی هــای بــه ظاهــر همکاری جویانــه را بیــش از حد 

جدی نمی گیریم.«

با دولت جدید آمریکا هیج تماسی برقرار نشده
ربیعــی در پاســخ بــه پرسشــی دربــاره موضــوع تمــاس احتمالی 
ایران بــا آمریکا هم گفت: »در حال حاضر هیچ گفت وگو یا تماســی 
با دولــت جدیــد آمریــکا نداشــته ایم. ما همچنــان منتظــر مواضع 
رســمی دولت آمریــکا در نحــوه بازگشــت به تعهــدات این کشــور و 
لغــو تحریم های غیرقانونی بــه عنوان جــزء جدایی ناپذیری از این 

تعهدات هستیم.«
کره با آمریکا وجود ندارد  کید کرد که فعلا هیچ برنامه ای برای مذا او تا
و هرگونه پیشرفتی در این رابطه به گام های عملی آمریکا در بازگشت 
به تعهداتش مطابق قطعنامه ۲۲۳۱ بستگی دارد؛ البته آمریکا تا ابد 
زمان نخواهد داشــت و پنجــره فرصت نه تنها بــرای آمریکا بلکه برای 
اعضــای اروپایــی برجــام نیز در عمــل به تعهداتشــان بســیار محدود 

است.
ربیعــی البتــه در عین حــال ابــراز امیــدواری کرد تــا تحریم های 
بانکی ایــران به پایان برســد: »با توجــه به تغییر دولــت در آمریکا 
و روی کار آمــدن دولتــی که دســت کم ادعــا دارد برخــلاف دولت 
قبلی ضد علم نیســت و ادعــا می کند در مبــارزه با پاندمــی کرونا 
کــرد، انتظــار مــی رود انتقــال منابــع ارزی  خــوب عمــل خواهــد 
متعلق به خود ایــران را برای مبارزه با کرونا و گســترش ســلامت 
و تأمین غذا آزاد کنــد و تحریم بانکی برای اتصــال منابع ارزی به 

سرعت پایان یابد.«

دخالت افراد غیرمرتبط و خارج از دولت در بورس
سخنگوی دولت در بخش دیگری از این نشست خبری به مسائل 
اقتصــادی پرداخت. بازار ســرمایه و شــائبه دخالت دولــت در بورس 
موضوعی بود که ربیعی درباره آن توضیح داد. به گفته او طرح موضوع 
دخالت یا عدم دخالت دولت بی معنا است، اما دولت به سازوکارهای 
قانونــی در بــورس معتقــد بــوده و بــر آن اصــرار دارد. به عنــوان مثال، 
انتخاب رئیس بورس، اقدامی است که ازطریق سازوکار شورای عالی 
بورس انجام می شــود. ربیعی با رد کردن دخالت دولت در نوســانات 
بورس، گفت: »برخی اظهارنظرها و سیاست های نسنجیده از سوی 
افرادی غیرمرتبط و خارج از دولت بر بازار سرمایه تأثیرگذار و دخالت در 
ک  بورس محسوب می شود. مثلا وقتی درباره قیمت ارز مبدا یا خورا
پتروشیمی در بودجه ۱۴۰۰ بیش از تصویب نهایی اظهارنظر می کنند 
و باعث به هم خوردن بازار می شوند. یا در مورد اینکه چه کسی رئیس 

سازمان بورس شود در رسانه ها بحث می کنند.«
به گفته ربیعــی نــگاه دولت به بــازار ســرمایه صرفا حمایتی اســت: 
»حفظ استقلال بازار سرمایه و همچنین منافع مردم برای دولت یک 

اصل است و در این راستا از هیچ اقدامی کوتاهی نمی کند.«
ســخنگوی دولت همچنین مقایســه بــازار بورس بــا عاقبت برخی 
موسســات مالی و اعتباری را نادرست دانست و گفت: »اتفاقی که در 
بازار سهام رخ داده،  هیچ شباهتی با موسسات مالی اعتباری غیرمجاز 
که محصول دولت پیشین بود،  ندارد. بازار سهام، بازاری کاملا شفاف 

و تحت نظارت است که براساس مکانیزم های خود فعالیت می کند 
و چشــم انداز ســرمایه گذاری در آن باید برای طولانی مدت باشد و نه 

کوتاه مدت.«

حمله به دولت با هر وسیله ای
ربیعــی در انتهــای ایــن نشســت خبری هــم بــه نقدهــای تندوتیز 
نمایندگان مجلس یازدهم هم اشــاره کرد: »به نظر می رســد اینگونه 
اقدامــات، اســتفاده از هــر وســیله بــرای حملــه بــه دولــت و رئیــس 
جمهوری صــورت می گیــرد و نتیجه این اســت کــه در میان مــدت از 
کارکرد سازوکارهای نظارتی و کنترلی مجلس قانونی کاسته و به امری 

سیاسی تبدیل می شود.«
بــه گفتــه او دو قانــون در دوره یازدهــم مجلــس شــورای اســلامی 
توسط ریاســت مجلس برای انتشــار به روزنامه رســمی ارسال شده؛ 
که یکــی قانون کمک معیشــت بود که دولــت در حال چاره اندیشــی 
برای تأمین منابــع بود که نهایتا منتــج به توافق بین دولــت و رئیس 
مجلس شــد و دوم قانون اقدام راهبردی که محاســبه موعــد ۵ روزه 
مقرر در قانون مدنــی به لحاظ تعطیل بودن دبیرخانه نهاد ریاســت 
جمهوری در روزهای پنجشنبه و جمعه از شنبه محاسبه می شد که 
رئیس مجلس عجلــه کردند و ایــن دو قانون را قبــل از انقضای موعد 
گر دولت قصد اجرا و ابلاغ  برای انتشار به روزنامه رسمی فرســتادند. ا

نداشت آیین نامه آن را تصویب نمی کرد.
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هیچگفتوگویاتماسیبادولتجدیدآمریکانداشتهایم
مشروح نشست خبری علی ربیعی با خبرنگاران

خواببیداریتهرانتعبیرمیشود
رأی مثبت شورای شهری ها به اجرای زیست شبانه در پایتخت

میــان  کــه  پایتختــی  بیــدار می مانــد.  تهــران شــب ها  ]شــهروند[  
کلانشــهرهای دهکده جهانی به شب مردگی مشــهور است. شهری که 
سال هاست رویای زندگی شبانه را می بیند؛ رویایی بی تعبیر. پایتخت، 
پادگانــی چندمیلیونــی کــه رأس ســاعت ۱۲ زنــگ خاموشــی می زنــد تا 
شــهروندانش بــه زیر ســقف خانه هایشــان پناه ببرنــد برای تجدیــد قوا 
تحمل ترافیک و شــلوغی و هیاهوی روزانه شــب. تهران یعنی ترافیک، 
دود و آلودگی. تهران یعنی استرس و مشغله های کاری. تهران در کمتر از 
نیم قرن چند برابر شده تا جمعیت چندمیلیونی اش را در آغوش بکشد؛ 
شهری که حالا عرصه را بر خود و شهروندانش تنگ می بیند. شهروندانی 
که از تنگناهای معیشــتی بــه خانه های اغلب نقلی شــان پنــاه می برند 
فضایی برای نفس کشــیدن نداشته باشند.زیست شــبانه بارها وبارها 
مطرح شــده. عــده ای در جبهه مخالفــان ایســتاده اند و تعــدادی از آن 
پشــتیبانی کرده اند؛ طرحی کــه هنوز ابتر مانــده و آرزوی محقق شــدن 
دارد. مدیران شــهری هرازگاهــی از تصویب آن خبر می دهنــد. از اجرای 
پایلوت این طرح و برگشت زندگی به شب های تهران. طرحی که تصویب 
و اجرایی شدنش بی شک نفس تازه ای اســت برای ادامه حیات شهر و 
کنانی که آمارهای نزاع های خیابانی اش زنگ خطر بالا  کنانش. ســا سا
رفتن اســترس و خشــونت را به صدا درآورده اند. هرچنــد نیم نگاهی به 
آمار افسردگی هم چنگی به دل نمی زند و هشدارهایی برای مسئولان و 
مدیران شهری دارد.مدیرانی که انتظار می رود این بار به نفع شهروندان 

اجازه محقق شدن این رویا را بدهند.

آنچه بر زیست شبانه گذشت
بیدارباش تهران در شب ها به سال 97 برمی گردد، زمانی که اعضای 
شورای شــهر تهران با اجرای پایلوت زیست شــبانه پایتخت از ابتدای 
اردیبهشــت موافقــت کردنــد. طرحــی پیشــنهادی کــه شــهرداری را 

مکلف می کرد طی 6ماه لایحه ای را به شورای شــهر ارایه دهد.درواقع 
قرار بر این شد تا در راستای تصویب برنامه پنج ساله سوم طرح زیست 
شبانه برای مناسبت های مذهبی به طور پایلوت و آزمایشی آغاز شود. 
زیســت شــبانه قرار بود دلمردگی از شــهر دور کند و کمی از بار ترافیک و 
آلودگی پایتخت را به دوش بکشد. طرحی که بارها در مورد آن صحبت 
شــد اما در تیر 98 پلیس با آن مخالفت کرد. پلیــس از تعداد کم نیروها 
در شــیفت شــب گفت. از اینکه ممکن اســت این طرح باعــث ناامنی 
در شــهر شــود. هرچند بعضی از اعضای شــورای شــهر آن دوره معتقد 
بودند حضور مردم در ساعات شب، خود، امنیت بخش است و باعث 
می شــود بخش عمده ای از تخلفات و ســرقت ها کم شــود.خرداد 98 
بود که نژادبهران خبر از موافقت مشــروط پلیس پایتخت برای اجرای 
طــرح زیســت شــبانه داد؛ »در جلســه ای کلیــات ضوابــط و چگونگی 
اجرای طــرح و دلایل مخالفت نیــروی انتظامی با ادامه طرح زیســت 
شــبانه مورد بررســی قــرار گرفــت. در نهایت تصمیم بــر آن شــد اجرای 
طرح زیست شبانه در پایتخت ادامه پیدا کند.« جلسه ای که قرار شد 
نیروی انتظامی تهران بزرگ کارگروهی تشکیل دهد تا بتواند امنیت و 
جوانــب کار را کنترل کنــد. البته باید فراموش نکرد که ۲۴ســاعت بعد 
از خبر خوش نژادبهرام، ایوب سلیمانی، جانشین فرمانده ناجا گفت: 
»به غیر از این ماه، چرا باید طرح مزبور را انجام دهیم؟ ابتدا باید روشن 

شود طرح حیات شبانه به چه علتی در طول سال ادامه پیدا کند.«

زیست شبانه، فعلا در تهران
زیست شبانه؛ واژه ای که چندسالی است باب شده، اما حالا رئیس 
شورای شهر تهران از تصویب مصوبه مربوط به زیست شبانه تهران خبر 
می دهد. به باور او علاوه بر اهداف فرهنگی، شب مردگی را هم از تهران 
دور می کند. محســن هاشــمی از تصویــب لوایــح یک فوریتــی مربوط 

به عوارض که شــهرداری به شــورا ارســال کــرده بود، خبــر داد. به گفته 
هاشــمی تصویب لایحه تهران بیدار و زیســت شــبانه به صورتی انجام 
گرفت که هم به اهداف مورد نظر فرهنگی دست می یابیم و هم زندگی 

مردم با اجرای این طرح و لایحه ها دچار آسیب نخواهد شد.
به باور او موضوع تهران بیدار و زیســت شــبانه ســبب می شود که 
شــهروندانی که دیر می خوابند و به موضــوع فرهنگی علاقه مندند 
بتواننــد شــب هنــگام، زمانــی را بــا خانــواده خــود بــه ایــن موضوع 
اختصــاص دهنــد. رئیس شــورای شــهر تهــران زیســت شــبانه را در 
حال حاضر  مربــوط به محــدوده ای از تهران می داند.»ان شــاءالله 
این مشــکل با نیروی انتظامی و هیأت تطبیق برطرف خواهد شــد 
و آنهــا نظرات شــان را می دهند و مشــکلی را شــاهد نخواهیم بود.« 
هاشــمی اســتفاده از فضای عمومی به عنوان فضای اختصاصی از 
طرف برخی شــهروندان، مغــازه داران یا کارکنــان ارگان های دولتی 
را غیرقانونی دانســت. »ایــن عمل جرم اســت. به نظرم شــهرداری 
و ناجــا اقتــدار لازم  را در برخــورد با این موضــوع نداشــته و باید این 

موضوع برطرف شود.«

مخالفان پیش از این
در میانه میدان مخالفت پلیس، زیســت  شــبانه مخالفانــی به خود 
دید؛ مخالفانی که این نوع از زیســت را وارداتی غرب عنوان می کردند. 
آنها بر این باور بودند که زیست شبانه بنیان خانواده را متزلزل می کند! 
رئیس شورای شهر تهران در همان دوره داغی بازار مخالفت ها گفته بود 
قصد دارد شــب ها را بخوابد و علاقه ای به زیست شبانه ندارد. هرچند 
همین جمله، محســن هاشــمی را ســیبل انتقادات کــرد و دو روز بعد 
هاشــمی گفت؛ »مردم هــر کار دل شــان بخواهــد می خواهند بکنند، 
می توانند تمام شــب بیدار باشــند و این ربطی به ما ندارد. من هم که 
گفتم می خواهم بخوابم نمی گویم مردم نخوابند، آنها هر کار دل شان 
می خواهــد بکنند.« منتقد بعدی زیســت  شــبانه تهــران نایب رئیس 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی بود. حجت الاسلام سالک 
در قامت یک منتقد معتقد بود اجرای طرح زیست شبانه به دینداری 
مردم لطمه می زند. سردار سلیمانی، جانشین فرمانده ناجا هم یکی 
دیگر از منتقدان بود. او گفته بود؛ »حیات شــبانه را قبول نداریم، این 

فرهنگ حتی در اروپا هم نیست و زیر بار آن نخواهیم رفت.«


